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23. 4. 2023 – Nezištně dávající 
 
1. čtení: Mk 14, 26-50 
 
Píseň: NEZ714 – Někdo mě vede za ruku 

 
Základ kázání: Sk 3, 1 – 4, 4 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

kdybychom v dnešní době kázali jako Petr, to by nás posluchači 
hnali: Veřejné obviňování. Dokonce z justiční vraždy. „Ukazování 
prstem“ – to vy jste hříšníci: Zabili jste Ježíše Krista. Navíc spolu se 
svými představenými (dnes demokraticky volenými!). Raději jste si 
vybrali vraha a vzbouřence, než Původce života. Nebo alespoň než 
nevinného člověka. Čiňte pokání, vyznávejte viny, obraťte se, změňte 
se! 

Však také už Petra i Jana za takové kázání zavřeli do vězení Židé 
i Římané. Takové věci přece nemůže nikdo hlásat! Kristovi kazatelé 
přece nemohou „dštít síru“ z kazatelen! Nemůžeme přece mluvit o 
lidských chybách a hříších. Máme hlavně mluvit o radosti a veselí. 
Ačkoli sami učedníci, hned po prvním kázání zavření do vězení, 
očividně ze vzkříšení hlavně radost neprožívali. 

Ale proč tedy mnozí jejich kázání uvěřili? Mnozí uvěřili právě 
těm učedníkům, kteří se ještě před pár dny někde skrývali. Zapírali 
právě toho Ježíše Krista. Přísahali, že ho vůbec neznají. A teď nám tu 
říkají, že byl vzkříšen. Že je věčný život. Že je Boží království. A tak 
věčný pokoj a dokonalost. Který se prý dokonce může projevovat už 
v tomhle světě. Protože ten jimi zapíraný Kristus byl vzkříšen. 

Což samozřejmě není příliš působivé ani hodnotné, pokud 
máme všichni dojem, že svět už dokonalý je. Že lidé jsou vlastně 
docela slušní a hodní. Že lidský svět funguje víceméně dobře a 
správně. Že nežijeme na úkor bližních v rodině ani na druhém konci 
světa. Že lidský svět nefunguje jen díky trvajícímu vykořisťování 
nejrůznějších druhů otroků. I zcela moderních. 

Což je narativ všech forem moderního pohanství. To je příběh a 
obraz světa, který předkládá světský stát. Politici napříč ideologiemi. 
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Je to pohled na svět, který se líbí, rádi ho slyšíme. Navíc obohacený o 
to, že pokud je něco špatně, můžou za to támhleti ostatní, nikdy my 
samy – nějaký společný nepřítel! No a co, že každý den dokazuje 
naprostou nepravdivost a bludnost takového „názoru.“ 

Tak možná na tom Petrově kázání něco je. Například Jan Hus 
kázal ještě mnohem drsněji a tvrději. Mnohem útočněji. A jak silné 
hnutí se tím dalo vzbudit! 

Tak možná je zásadní problém, když jsou kázání bezzubá. 
Protože s výklady Písma svatého, které usilují podporovat trvající 
stav. Které podporují iluzi, že všechno je docela dobré. Že všechno 
dobře dopadne. Jen holt budou muset ještě mnozí (samozřejmě 
ostatní!) trpět, zemřít, být vykořisťováni, vražděni, okrádáni a 
znásilňováni. Jen holt bude muset ještě mnoho dětí (ale ne naše!) 
pracovat za dolar či dva na den. Ale nakonec to přece dobře dopadne! 

Tak není náhoda, že ani tuhle běžnou náboženskou frázi nikde 

v Bibli nenalezneme: „Nakonec všechno/to dobře dopadne.“ Stejně 
jako nikde v Bibli nenalezneme pochvalu, jak lidské vztahy intimní i 
světové fungují dlouhodobě vlastně docela dobře. A to ačkoli zrovna 
kniha Skutků apoštolských je silně legendarizovaná. A tak úmyslně 
přehnaně pozitivní. 

Ale i kniha Sk je prostoupena mnohým utrpením Kristových 
věrných. Mnohými selháními a chybami uvnitř církve, která čerstvě 
začala existovat. Dopisy do sborů to vše prozrazují zcela očividně. 

Tak na tom Petrově kázání možná je dokonce velmi mnoho. 
Vždyť nejen mnohem pozdější Jan Hus, ale také mnohem ranější 
proroci mluvili mnohem, mnohem tvrději a přísněji. Na biblické 
poměry jsou vlastně Petrova slova dost měkká. I ve srovnání s řadou 
výroků Kristových. 

Ale možná na lidi zapůsobil také příklad apoštolů. Že se nechali 
násilím zatknout. Že se nebránili. Nehádali. Že kázali absurdní a 
směšnou pitomost o vzkříšení. A za tu se nechali zatknout. Za takový 
blábol snášeli násilí a utrpení. Vždyť právě tenhle Petr nám před pár 
dny u veleknězova domu přísahal, že Krista nezná! Aby si zachránil 
život a zdraví – a teď se k tomu vzkříšenému přiznává, ačkoli mu o 
život očividně pořád jde! Vnější situace se nezměnila – něco se tedy 
muselo zásadně změnit v Petrovi i dalších?! 
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Určitě zapůsobilo také nezištné dobro, které přinášeli ostatním. 
Nápadně v uzdravení chromého. Spíše nenápadně ve zvěstování 
vzkříšení ostatním. Místo aby usilovali o členy církve, finanční 
příspěvky, o slávu a pocit vlády nad kultem. Místo toho zvěstovali 
vinu lidu a naději spásy a vykoupení těm ostatním. A tak uzdravení. 
Skrze pokání.  Z čehož sami apoštolové nic neměli. Ale to vše přece 
bylo a je nápadně podobné, až shodné, s tím, co dělal a říkal právě ten 
ukřižovaný Ježíš. 

A to vše je vyprávění teprve počátku Kristovy církve. 
Nemůžeme, bohužel, přečíst na bohoslužbách naráz celou knihu 
Skutků – kdo by udržel pozornost na jejích skoro třicet kapitol? 
Protože stejné se v ní opakuje znovu a znovu: Drsná a tvrdá kázání – 
Boží slovo soudu. Zároveň nabízející Kristovo ukřižování a vzkříšení 
– Boží slovo milosti. Znovu a znovu nezištné a veliké dobro vykonané 
prací a námahou a obětí Ježíšových učedníků pro dobro ostatních. A 
lidi tenhle celek o Božím milosrdenství přesvědčoval! 

Tak Ježíšovi učedníci ukazují, že mluvit v lidské reakci na 
vzkříšení hlavně o radosti je vlastně teologický, ba už biblický, omyl. 
Ti, kdo se setkali se vzkříšeným, se obvykle nejprve báli. Kdepak 
radost! Báli se, děsili se domnělého strašidla, ducha, bubáka nebo 
vlastních vidin. Pak se chvilku radovali. A pak znovu a znovu trpěli. 
Protože o něm kázali a svědčili. Protože žili mnohé nezištné dobro 
bližním. 

Tak je možná mnohem více na místě hovořit o odvaze, která má 
být reakcí na Kristovo vzkříšení. O statečnosti, která má být stejnou 
reakcí. O ochotě nezištně činit dobro bližním – slovem i činem. To vše 
totiž zabírá drtivou většinu vyprávění o setkání se vzkříšeným. I po 
setkání se vzkříšeným. 

Jenže to by znamenalo nechat stranou tu spíše sobeckou, a 
vždycky velmi krátkodechou, radost. A nechat si líbit odvahu, risk, 
námahu, statečnost a utrpení už nejbližších Ježíšových učedníků. 
Zdůrazňovat jejich zápas a konflikty a námahu a starosti s těmi všemi 
dalšími, kdo uvěřili jejich svědectví slovem i činem o Kristově kříži a 
prázdném hrobu. Což vše trvalo mnohem déle než i jejich emoce 
radosti – a to se se vzkříšeným setkali osobně! 

Také proto v podstatě všechny kristovské snahy o reformu 
Církve zdůrazňovaly příklad prvotní církve. A návrat k Písmu. Ne 
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snahu vymyslet něco děsně nového a chytrého. Ačkoli „svět se měnil“ 
mnohokrát ve dvoutisíciletých dějinách křesťanství. 

Protože ať už se svět změnil nebo ne, lidé zůstali stejní. Lidské 
problémy zůstaly stejné. Malé i velké. Ty nejzásadnější i zcela 
banální. Strach ze smrti trvá – dost možná je silnější než ve 
starověku. Pocit nesmyslnosti vlastního života je na tom úplně stejně. 
Upínání se k falešným a neživým božstvům různých věcí – od peněz 
přes techniku – trvá také. Víra, že „si sami poradíme“ jakbysmet. 
Stejně jako banality: Jak zajistit základní potřeby pro život – vodu, 
jídlo, vzdělání, pravdu, spravedlnost, léky? Suchou a teplou a 
osvětlenou „střechu nad hlavou?“ 

Stejně jako zůstalo utrpení a poškození světa, lidí i vztahů z té 
vší modloslužby plynoucí už uvnitř vlastní duše. A tak i v celém 
lidstvu. 

Ale to znamená, že stejně platí také vyprávění o Kristově životě, 
smrti a vzkříšení. Stejně platí a uzdravuje a působí také Boží slovo. 
Které se také nezměnilo. Slovo, které vždy obsahuje slovo soudu – 
aby si lidé konečně pustili k tělu pravdu o sobě i světě. Aby změna 
k lepšímu vůbec byla možná. 

A které vždy obsahuje také slovo milosti. Protože jiné záchrany 
a naděje není – aby změna k lepšímu vůbec byla možná. A díkyBohu, 
že alespoň tahle Boží naděje Boží záchrany je! Také tváří v tvář smrti 
a strachu. Utrpení a bolesti. Slabosti a zlu. I problémům, které 
očividně sami nevyřešíme – ačkoli jsou zcela všední. 

Tak je stejně nosným také příklad apoštolů. Také pro jejich 
předchozí tupost, sebestřednost, hříšnost a slabost. Protože také pro 
jejich odvahu, námahu, statečnost, vytrvalost a nezištnost – které se 
jim staly zcela přirozenými. Po setkání se vzkříšeným Kristem! 

Amen. 
 
Píseň: NEZ750 – Již vstaňme bratři, vstaňme již 


